
13. PRIEVEIKSMIŲ KIRČIAVIMAS 
 

Prieveiksmiai yra labai įvairios kilmės, tad ir kirčiuojami įvairiai. Aiškesnes kirčiavimo taisykles 

galima nurodyti tik būdvardinių ir dalyvinių prieveiksmių. 

13.1. Būdvardiniai prieveiksmiai, padaryti iš dviskiemenių (i)a linksniuotės būdvardžių, 

kirčiuojami gale, pvz.:                                                                                          ; bet       tai. 

13.2. Prieveiksmiai, padaryti iš dviskiemenių (i)u linksniuotės būdvardžių, turi kirtį gale, jei jų šaknis 

trumpa, pvz.:                                                                 , vikria   ; turi kirtį šaknyje, jei šaknis yra ilga, 

pvz.:                                                                                        án        ù        án      

 ó       ó     ; bet:                      ,                    . 

13.3. Prieveiksmiai, padaryti iš daugiaskiemenių pastoviai kirčiuojamų būdvardžių, išlaiko 

būdvardžio kirčio vietą ir priegaidę, pvz.:       tai, lan ú          ó                    ngai,              

    ó         ó                 ó      ; o prieveiksmiai, padaryti iš nepastoviai kirčiuojamų 

daugiaskiemenių būdvardžių, turi kirtį gale, pvz.:                                                    , apvalia     

n                           , pa                        n                      , aktyvia   ; bet:    ỹ          õn    

(ir     n     )     õ     (ir           )     õ     (ir padoria   ) ir kt. 

13.4. Prieveiksmiai, kurie baigiasi priesaga -yn, turi kirtį gale, pvz.:    ỹn      ỹn     ỹn       ỹn  

   nỹn    nỹn. 

13.5. Dalyviniai prieveiksmiai. Iš veikiamųjų esamojo ir būtojo laiko dalyvių padaryti prieveiksmiai 

išlaiko dalyvio vienaskaitos galininko kirčio vietą ir priegaidę, pvz.:     n    -    –     n      

         n    -    –      deran         ã  n    -    –    ã  n      n  ỹ      -   – n  ỹ      . 

Iš neveikiamųjų esamojo laiko dalyvių padaryti prieveiksmiai turi kirtį gale, jei jie kilę iš 

veiksmažodžių, esamajame laike atitraukiančių kirtį į priešdėlį, pvz.: à        –              , 

 ù      –                    dera –                à     – patikima   , o tie prieveiksmiai, kurie kilę iš 

veiksmažodžių, neatitraukiančių kirčio į priešdėlį, išlaiko esamojo laiko trečiojo asmens kirčio vietą ir 

priegaidę, pvz.:  ã   –  ã        ã   –  ã               to –                         –              

       so –                     n  –       n    . 

Prieveiksmiai, padaryti iš dviskiemenių neveikiamųjų būtojo laiko dalyvių, kirčiuojami galūnėje, 

pvz.:         –   n              btas – sklem          é     – skelta   , o padaryti iš daugiaskiemenių 

neveikiamųjų būtojo laiko dalyvių, turi bendraties kirčio vietą ir priegaidę, pvz.: n      tas – n           

n         – n                ó    –       ó     n       ó   . 

13.6. Aukštesniojo ir aukštėlesniojo laipsnio prieveiksmiai turi kirtį gale, pvz.:                  

                       n      ;                                                n        , o 

aukščiausiojo – priesagoje, pvz.:      á               á            n    á            á siai, 

      á           á     . 

13.7. Daugelis prieveiksmių yra kilę iš įvairių vardažodžių formų ir kokių bendrų jų kirčiavimo 

taisyklių nurodyti negalima. Jie kirčiuojami įvairiai, pvz.:                     à      à            n      n  õ  

     ó                   ù                               n          n               , tena   . 

 



 

 

14. PRIELINKSNIŲ, JUNGTUKŲ, DALELYČIŲ, JAUSTUKŲ IR 

IŠTIKTUKŲ KIRČIAVIMAS 
 

14.1. Prielinksniai, jungtukai, dalelytės, t. y. tarnybiniai žodžiai, kirčiuojami įvairiai. Be to, rišlioje 

kalboje jie dažnai netenka kirčio ir prisišlieja prie kito greta esančio kirčiuoto žodžio, pvz.:    ã      

                                  ... 

Tais atvejais, kai tarnybiniai žodžiai gauna savarankišką kirtį, jis dažniausiai paklūsta žodžio galo 

taisyklei ir turi tvirtagalę priegaidę (žr. 6), pvz.:  n            n õ   õ               . Svarbesnes išimtis, kai 

tarnybiniams žodžiams būdingas arba galinis tvirtapradis skiemuo, arba ne galinio skiemens kirtis, 

reikia įsidėmėti (dalis jų išvardyta kalbant apie žodžio galo taisyklės išimtis (žr. 6 d). 

Tvirtapradę priegaidę gauna toks galinis skiemuo, kuris baigiasi sprogstamuoju dusliuoju 

priebalsiu, pvz.:    ) é     nó    ó                          ú  . Dalies šių ir kai kurių kitų žodžių tvirtapradė 

priegaidė yra perimta iš ilgesnės formos, plg.:    ) é   ir  é     ,     ir     , nó   ir nó     ),     en ir 

    enas. Be to, galinę tvirtapradę priegaidę linkę gauti samplaikiniai mišrieji dvigarsiai, plg.:  á  ir  ã  , 

      n ir     )     n      ù  ir  è    . 

Negalinio skiemens kirtis palyginti retas, o priegaidė paprastai atitinka giminiškų žodžių priegaidę, 

plg.:    tent ir                   ir                tum ir     ti. 

Norminių kirčiavimo variantų tėra keletas, pvz.: n  è/nè  ,       / ã   ,        / ã   . 

P a s t a b a . Priaugusi dalelytė -gi paprastai kirčio vietos ir priegaidės nekeičia, pvz.:         á                 gi 

(bet –    án  ); -gu ir -ne dažniausiai „pasiima“ kirtį, pvz.: n  ù     ù (bet –  é   ),   nè    nè     nè. 

14.2. Jaustukai ir ištiktukai kirčiuojami labai individualiai. Dažnai įvairuoja kirčiuoto skiemens 

kiekybė, o kartais – ir ilgojo kirčiuoto skiemens priegaidė, plg. jaustukus  hà ir  hã  á  ir       à  ir ã   

ò  ir ó ; ištiktukus    ù    ir pli        è    ir             bt ir     . Kiekybės ir priegaidės įvairavimas nėra 

beprasmis – jis suteikia žodžiui papildomų reikšminių niuansų. Trumpas kirčiuotas skiemuo paprastai 

vartojamas tada, kai žodžiu reiškiamas garsas, vaizdas, pojūtis ar jausmas yra nestiprus, neintensyvus; 

ilgasis skiemuo susijęs su stipriu, intensyviu garsu, vaizdu, pojūčiu ar jausmu, plg.:    ù    (nedidelis 

pylimas, liejimas) ir          (smarkus pylimas, liejimas),     bt (silpnas švistelėjimas) ir      (stipresnis 

švystelėjimas). 

Tvirtapradis jaustukas ar ištiktukas paprastai reiškia staigų, momentinį garsą, pojūtį ar jausmą, o 

tvirtagalis – tęsiamą garsą ar pojūtį, plg.:      nkt ir      (skambėjimui žymėti), á  ir      (skausmui, 

baimei, nustebimui reikšti). 

Esama šiokio tokio ryšio tarp priegaidės ir ištiktukų formantų. Pavyzdžiui, ilgąjį kirčiuotą skiemenį 

turintys formanto -t ištiktukai paprastai būna tvirtapradžiai          á        ú        pt ir t. t.), ši 

priegaidė būdinga ir kirčiuoto formanto -ai ištiktukams, pvz.:      á        á        á . 
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